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SLOVO STAROSTKY

Vážení spoluobčané, 

léto uteklo jako voda a je před námi podzim. Krásně teplé září nám vynahradilo 
střídavě chladné a teplé počasí během léta. Dětem začala škola a po dvou 
měsících prázdnin opět školní režim, domácí úkoly, ale také poznávání nových 
věcí, výlety, sportovní aktivity a spousta dalšího, co my dospělí občas dětem 
závidíme. 

S létem jsme se symbolicky rozloučili na hřišti. Bylo to velmi povedené 
setkání, hezký program, příjemné posezení s rodinou a přáteli. 

Podzim bude u nás v obci hodně pracovní. Čeká nás druhá fáze kanalizace, 
získali jsme dotaci na auto pro hasiče, takže je budeme vybírat, připravujeme 
posezení se seniory a také vítání občánků, vánoční jarmark, Mikuláše a spoustu 
jiných aktivit. 

Pevně věřím, že jste si přes léto odpočali, načerpali nové síly, a že podzim 
prožijeme pokojně a hezky. Jak v našich rodinách, tak v naší obci. Přeji vám, 
ať si každý den najdete důvod k radosti. A když bude třeba pršet nebo bude 
chladno, udělejte si horký čaj, sáhněte po knížce nebo fotkách z dovolené. 

Vaše starostka Petra Jílková 

EDITORIAL

Vážené a milé čtenářky, vážení a milí čtenáři, 

naposledy Vás oslovuji na tomto místě Rešického zpravodaje. Po dvou letech, 
ke 30. 11. 2016, odstupuji ze své funkce odpovědného redaktora. Rovněž 
vystupuji z redakční rady. Připravím ještě část materiálů do následujícího 
předvánočního čísla, v té době bude již Zpravodaj řízen vedením obce. 
Z redakční rady vystupuje zároveň paní Hana Pasulková, paní Zdeňka Slámová 
z ní vystoupila v červnu. 

Děkuji za spolupráci všem, kdo se na tvorbě zpravodaje podíleli. Jsem ráda, 
že jsem mohla přispět ke zrodu obecního zpravodaje a spoluvytvářet jeho 
pravidelný obsah a formu. Měla jsem jedinečnou příležitost k řadě setkání 
s neobyčejnými lidmi a dozvěděla se velké množství důležitých informací 
i zajímavostí, které jsem poté s radostí zprostředkovala rešickým spoluobčanům. 

Toto číslo se vrací k tématům, na která jste si již zvykli: Kanalizace vstupuje 
již do druhé, konečné fáze a vrcholí zkušební provoz čističky odpadních vod, 
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život v obci pokračuje v tradičních akcích. Novinkou je Projekt na podporu 
rodinné a profesní politiky, nabízející řadu aktivit, účast na nichž Vám vřele 
doporučuji. Symbolicky byl zahájen v září, měsíci, kdy školáci nastupují 
do škol. Naše spádové školy – dolnodubňanská a rouchovanská – se Vám 
proto představí v uceleném pohledu. Není to tak dávno, co škola fungovala 
i v samotných Rešicích, a proto se na její historii také podíváme. A školy 
i vzdělávání v tom, co je v životě důležité, se týká také Poslední slovo. 

Přeji Vám nyní i do budoucna přínosné a příjemné čtení
Lenka Karlíková

INFORMACE Z OBECNÍHO ÚŘADU

USNESENÍ    č. 17/2016
ze 17. mimořádného zasedání zastupitelstva Obce Rešice 

konaného dne 23. 6. 2016 v KD Rešice

1. Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo:
•	 zapisovatele zasedání paní Renatu Herzánovou
•	 ověřovatele zápisu paní Ing. Annu Čurdovou, paní Zdeňku Slámovou
•	 finanční dar na vybudování domovní kanalizační přípojky

Na zasedání přítomno 7 členů zastupitelstva obce Rešice. 
Usnesení č.17/2016  schvaluje 7 členů zastupitelstva.

USNESENÍ  č. 18/2016
z 18. veřejného zasedání zastupitelstva Obce Rešice 

konaného dne 12. 9. 2016 v KD Rešice

2. Zastupitelstvo obce projednalo a schválilo:
•	 zapisovatele zasedání paní Renatu Herzánovou
•	 ověřovatele zápisu pana Ing. Bohuslava Šumpelu, pana Ing. Jan Řezaninu
•	 program zasedání
•	 zápis z 16. veřejného zasedání OZ ze dne 13. 6. 2016
•	 zápis ze 17. mimořádného zasedání OZ ze dne 23. 6. 2016
•	 smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje pro 

jednotku SDH Rešice
•	 rozpočtové opatření č. 2/2016
•	 záměr prodeje obecního pozemku p.č. 768/1 (ostatní plocha, ostatní 

komunikace) LČR, v k.ú. Rešice
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•	 obecně závaznou vyhlášku č.1/2016 o regulaci nočního klidu
•	 paní Andreu Vévodovou do finančního výboru obce 
•	 smlouvu o vkladu majetku - vodovodní řad v ulici „Zámecká“  

-  do hospodaření svazku obcí Vodovody a kanalizace  Třebíč

3. Zastupitelstvo obce projednalo a bere na vědomí:
•	 výběrové řízení na pořízení nového hasičského dopravního automobilu 

pro jednotku SDH Rešice
•	 informace o zahájení výstavby II. etapy kanalizace v obci 
•	 informace o nově zrestaurovaných sakrálních stavbách (kaplička 

na Znojemské cestě, Boží muka u sýpky) z dotačního titulu ministerstva 
zemědělství

   
4. Zastupitelstvo obce projednalo a neschválilo:

•	 žádost paní Zuzany Šiprové o odkoupení obecního pozemku p.č. 129/4 
v k.ú. Rešice

•	 žádost firmy MICo, spol.s.r.o. Třebíč, o umístění dopravního značení 
na obecním pozemku (komunikace k rekreačnímu středisku „Tesla“)  
p.č. 771 v k.ú. Rešice

Na zasedání přítomno 8 členů zastupitelstva obce Rešice.  
Usnesení č. 18/2016  schvaluje 8 členů zastupitelstva.

VÝSTAVBA KANALIZACE V REŠICÍCH – II. FÁZE

Stavební práce na tomto díle v Rešicích provádí pracovníci stejné firmy 
jako první fázi, a to HOCHTIEF CZ a. s. od 12. 9. 2016. Termín dokončení 
je smluvně dán na 15.12.2016, zhotovitel ale předpokládá, že práce stihne 
ukončit minimálně o jeden měsíc dříve. V současné chvíli realizujeme úsek 
kanalizace od nové čerpací stanice směrem ke školce (zadní prašnou cestou) 
a dále Vás v dotčené oblasti obcházíme a domlouváme umístění domovních 
šachtiček tak, abychom Vám co nejvíce ulehčili následné přepojení. 
Celkem bude ve Vaší obci zbudováno: 

•	 300,00 m nové gravitační kanalizace z PP potrubí 
•	 72,00 m výtlačného potrubí PE od nové čerpací stanice 
•	 116,0 m domovních přípojek 
•	 8 m ocelového protlaku pod komunikací u zámku 
•	 1 ks čerpací stanice 
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Po ukončení stavby a její kolaudaci bude možné postupné přepojování 
Vašich nemovitostí přímo do připravených domovních revizních šachet, které 
budou u Vašich nemovitostí zřízeny. Nebude však možné do nově zbudované 
kanalizace přečerpat obsah stávajících septiků, vyvarujte se této praxe 
a zajistěte vyvezení přepojených septiků fekálním vozem. 

Občané mohou vlastní přípojky budovat svépomocí nebo prostřednictvím 
firmy, kterou si sami zajistí, případně přes obec jako v první etapě. 

Občané v obcích s nově vybudovanou kanalizací jsou povinni se 
na kanalizaci připojit, jestliže jim to obec nařídí rozhodnutím a je to technicky 
možné. I v případě, že obec takové rozhodnutí nevydá, jsou v obcích 
s novou kanalizací prováděny kontroly pracovníky vodoprávních úřadů 
a České inspekce životního prostředí a občané jsou povinni prokazovat, 
jakým způsobem likvidují své odpadní vody. Nebude možné vypouštět 
odpadní vody do přírody, neboť zákon vyžaduje odvoz kalů např. ze septiku 
na čističku. To je nutno prokázat předložením dokladů od firmy, která provádí 
odvoz, a to až za tři roky zpětně. Proto je nutno tyto doklady dlouhodobě 
uchovávat. 

Děkujeme za shovívavost se zhoršenými podmínkami před Vašimi 
nemovitostmi v průběhu výstavby. 

Veškerá dokumentace k budování této kanalizace je k nahlédnutí na obecním 
úřadě a po domluvě je možnost i konzultace se stavbyvedoucím. 

Ing. Lukáš Anderle 
Stavbyvedoucí, HOCHTIEF CZ a. s. 

Petra Jílková 
Starostka obce Rešice 

ČISTIČKA ODPADNÍCH VOD (ČOV) REŠICE
Hodnocení průběhu zkušebního provozu

Stavba I. fáze kanalizace  a ČOV Rešice byla ukončena 30. 11. 2015 předáním 
dokončené stavby zhotovitelem firmou HOCHTIEF CZ a.s., divize Pozemní 
stavby Čechy, závod Jih. Dne 18. 12. 2015 byl vydán Městským úřadem 
Moravský Krumlov, odborem životního prostředí, dílčí kolaudační souhlas 
na kanalizaci. Na základě místního šetření dne 10. 12. 2015 a posouzení všech 
podkladů vodoprávní úřad souhlasil se zahájením zkušebního provozu (ZP) 
ČOV Rešice v délce trvání 12 měsíců. Termín ukončení ZP je 31. 12. 2016, 
následně bude ČOV uvedena do trvalého provozu. 
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Složení odpadních vod a funkce ČOV
 

Protože se v Rešicích jedná zejména o jednotný kanalizační systém, 
protékají kanalizací a natékají na obecní ČOV tyto odpadní vody: 
1. Splaškové odpadní vody – splašky z kuchyní, koupelen, prádelen, WC, 

technické občanské vybavenosti. Nečistoty jsou hrubě dispergované, jemně 
rozptýlené, koloidní a rozpuštěné. 

2. Dešťové vody (včetně vod z tání sněhu a ledu).  
Znečištěné – odtékají-li ze znečištěných povrchů a silničních komunikací, 
průmyslových a zemědělských areálů, ale jen po dobu oplachu. 
Neznečištěné – odtékají z pěších zón, parků a zahrad, silničních komunikací 
s nízkou intenzitou provozu, pokud tyto neslouží jako parkoviště nebo 
odstavné plochy. 

3. Ostatní odpadní vody – odpadní vody, které nelze zařadit do některé 
z předchozích skupin nebo které se dostaly do stokové sítě za nepředvídaných 
okolností (např. průsak podzemních vod, drenáže, studny, průsaky 
z potoka…).
Pojem balastní vody: vody nařeďující odpadní vody (zejména vody 
bod 2. a 3.)

Jednotný kanalizační systém – dopad na ČOV 

ČOV Rešice byla dimenzována na 375 EO. Projektant na základě 
počtu obyvatel obce propočítal pro správnou funkci ČOV, jaké minimální 
a maximální množství odpadních vod bude natékat na ČOV a látkové zatížení 
ČOV (koncentrace znečištění).

Při čištění dochází ke styku odpadní vody a aktivovaného kalu - 
mikroorganismů, které zajišťují vlastní biologické čištění díky schopnosti 
rozkládat přítomné nečistoty. Je podstatné, aby na aktivaci proudily odpadní 
vody vždy s podobnou koncentrací znečištění a ve stálém průtoku, jinak 
by mohlo dojít k poškození biologického procesu v hlavní části čistírny.

Pokud lidé neodpojí septiky, jímky apod., dochází k usazování znečištění 
v těchto objektech a do veřejné kanalizace je odváděna předčištěná voda, 
tudíž nemá projektantem stanovené hodnoty znečištění. 

I když projektant bere v úvahu, že se jedná o jednotný kanalizační systém 
a počítá s určitým naředěním dešťovými vodami, každé další zbytečné ředění 
způsobuje zhoršení funkčnosti aktivačního kalu (degradace) a biologická 
část ČOV (aktivace) nepracuje na 100%. 
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Hodnocení k 14. 7. 2016

Dle nátoků na ČOV je zřejmé, že došlo k postupnému napojování 
nemovitostí na ČOV, část přípojek byla na zrekonstruované části přepojena 
automaticky zhotovitelem. Je tedy potřeba ještě dokončit napojení nemovitostí 
u nově budované kanalizace. 

Na základě provedených rozborů na ČOV bylo zjištěno velké naředění 
odpadních vod natékajících na ČOV balastními vodami. 

Hodnocení k 21. 9. 2016  

V současné době probíhá zahájení výstavby II. fáze nové kanalizace. Dne 2. 9. 2016 
byla podepsána smlouva se zhotovitelem firmou HOCHTIEF CZ a.s. Zhotoviteli 
bylo předáno staveniště a byly již zahájeny přípravné práce. Předpokládáme, 
že pokud poběží vše podle plánu, bude koncem roku v obci Rešice ukončena 
stavba kanalizace v rozsahu stavebního povolení a projektové dokumentace, 
tj. I. + II. fáze.  

Podle sdělení technologa odpadních vod společnosti VODÁRENSKÁ 
AKCIOVÁ SPOLEČNOST, a.s., z odebraných vzorků a provedených rozborů 
vyplývá, že složení vod na odtoku z ČOV splňuje limity dané povolením 
vodoprávního úřadu Moravský Krumlov. 

V srpnu došlo k mírnému poklesu nátoku odpadních vod na ČOV. Důvodem 
mohlo být i to, že bylo sucho. 
 
Závěrem

Protože se jedná o jednotný kanalizační systém, natéká na ČOV velké 
množství balastních vod. I když jsme provedli v rámci I. fáze stavby sanaci 
starého potrubí a zabránili tak průsakům podzemních vod přes starou 
kanalizaci, mohou být do jednotné kanalizace zaústěny drenáže ze soukromých 
nebo veřejných přípojek. Do kanalizačního systému se pak dostává např. voda 
ze studní nebo polí. Dále také mohlo dojít k napojení starších nekvalitních 
přípojek od domů, které nejsou nepropustné na dešťovou a podzemní vodu.   

Je samozřejmé, že veškeré podstatné výkyvy nátoků na ČOV (ať už se 
to týká objemu vod či složení) ji budou ovlivňovat a budou tím ovlivněny 
i náklady na její provoz. 

Proto apeluji na obyvatele obce, aby snížili množství vypouštěných 
dešťových a ostatních balastních vod do kanalizace. A dále, aby provedli 
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přímé napojení svých přípojek na veřejnou kanalizaci bez přechodů 
přes septiky a jímky. Povinnost přímého napojení přípojky nemovitosti 
na kanalizaci ukončenou ČOV a zrušení septiku je dána § 18 odst. 3 
zákona 274/2001 Sb., o vodovodech a kanalizacích pro veřejnou potřebu. 
Pracovníci VAS budou odpojení kontrolovat.

Informace Ing. Heleny Kunstové
 z VODÁRENSKÉ AKCIOVÉ SPOLEČNOSTI, a.s.,

divize Třebíč
zpracovala Lenka Karlíková

PROJEKT NA PODPORU RODINNÉHO 
A PROFESNÍHO ŽIVOTA ZAHÁJEN!

Celý projekt realizuje obec Rešice ve spolupráci s Občanskou poradnou 
v Třebíči. První aktivitou projektu Podpora rodinného a profesního života 
v obci Rešice byla výroba pískových obrázků, které si děti vyrobily na akci 
Loučení s prázdninami. 

Ve středu 14. září v 17 hodin se uskutečnilo první cvičení s overbally pro 
ženy v každém věku. Overbally jsou malé barevné měkké nafukovací míče, 
které s tělem dokáží zázraky. Cvičení probíhá vždy ve středu a ženy čeká 
celkem 6 lekcí. Overbally jsou  pro ženy zajištěny cvičitelkou k zapůjčení, 
takže s sebou je potřeba vzít pouze karimatku a boty na cvičení. 

V měsíci říjnu – konkrétně 11. října - je připraveno od 13 hodin až do 16 
hodin individuální kariérové poradenství, které bude probíhat v prostorách 
obecního úřadu. Poradenství mohou využít všichni, kdo uvažují např. o změně 
zaměstnání a neví, jaký obor si zvolit, potřebují pomoc se sepsáním životopisu 
nebo motivačního dopisu, chtějí získat informace o možných rekvalifikacích. 
Kariérový poradce nabízí také informace o zaměstnávání osob se zdravotním 
postižením nebo můžete společně s poradcem řešit otázku, jak skloubit 
zaměstnání a péči o dítě, či rodinného příslušníka. V rámci poradenství můžete 
absolvovat také cvičný pohovor s poskytnutím rad jak uspět u pohovoru. 
Kariérové poradenství je určeno zaměstnaným i nezaměstnaným občanům 
ve věku od 18 let. Kariérové poradenství bude pro občany poskytnuto i v dalších 
termínech, a to dle zájmu občanů. Zájemci o kariérové poradenství se mohou 
přihlásit na telefonním čísle 777 720 165. 
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Na 11. října v podvečer je připravena také přednáška pro veřejnost na téma: 
„Konflikty v rodinách aneb i ty se dají řešit!“ Přednáška se dotkne témat 
jako dluhy v rodině, mezigenerační soužití, domácí násilí, kam si mohu zavolat 
o radu a pomoc při rodinných konfliktech, atd. 

Od druhé poloviny října jsou pro chvíle oddechu a relaxace jsou připraveny 
4 hodiny muzikoterapie, které budou rozděleny na dvě hodiny pro děti 
a dvě hodiny pro maminky. Aby si maminky mohly dostatečně odpočinout 
při muzikoterapii, bude v této době pro děti zajištěno samostatné cvičení. 
Samozřejmě, že cvičení a muzikoterapii mohou absolvovat i babičky. Dvě 
lekce společného cvičení pro děti a rodiče jsou připraveny na listopad. 

Závěr projektu bude opět patřit 
rukodělným pracím, a to výrobě 
vánočních dekorací na již tradičním 
Vánočním jarmarku, který obec 
pořádá v době Adventu. 

O všech akcích budou občané 
informováni místním rozhlasem, 
informacemi na vývěsce obce, 
v obecním zpravodaji a na webových 
stránkách obce. Projekt je podpořen 
z prostředků Jihomoravského kraje 
v rámci dotačního programu Podpora 
rodinné politiky na úrovni obcí. 

Alena Hostašová 
Občanská poradna Třebíč 

Přesný a podrobný harmonogram 
všech aktivit projektu Podpora 
rodinného a profesního života 
v obci Rešice naleznete v rubrice 
INFORMACE A POZVÁNKY. 

Cvičení na overballech vede Bc. Lenka 
Hájková, ředitelka Mateřského centra 
Andílci v Hrotovicích.

Foto L. K.
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BEZPEČNOST V OKOLÍ JE DUKOVANY

ČINNOST OBČANSKÉ BEZPEČNOSTNÍ KOMISE

Vzdušné manévry kolem JE Dukovany

Ve dnech 30. 8. – 20. 9. 2016 v České republice proběhne mezinárodní 
vojenské cvičení Ample Strike 2016. Součástí tohoto cvičení AMSE 2016 
je intenzivní letová činnost probíhající i v blízkosti jaderných elektráren 
Dukovany a Temelín, s respektováním zakázaného letového pásma kolem 
obou elektráren. „ČEZ se do cvičení nezapojuje, jde o čistě armádní záležitost.  
Pro zajímavost jsou do cvičení AMSE 2016 poprvé zapojeny i americké 
strategické bombardéry B-52 a B-1 ze základen ve Velké Británii“, uvádí Julius 
Sabó, manažer útvaru fyzické ochrany obou jaderných elektráren.

Zdroj: Info z JE Dukovany, publikováno 22. 8. 2016 

Kulaté stoly

Energetické Třebíčsko spolu s OBK připravilo řadu setkání k tématu 
nová výstavba na lokalitě JE Dukovany. První setkání se uskutečnilo 
30. 8. na zámečku v Dukovanech s vládním zmocněncem Jánem Štullerem. 
Kolem stolu zasedlo na 40 diskutujících. Byli zde členové OBK, představitelé 
Energetického Třebíčska, senátor Vystrčil, představitelé kraje Vysočina, 
poslanec Zahradníček, zástupci ČEZ a starostové z okolí EDU. 

Pan zmocněnec představil mimo jiné svoji úlohu a cíl, jímž je spustit 
nový blok v EDU v horizontu 2035. Současně připustil, že celý plán NAPJE 
(Národní akční plán pro rozvoj jaderné energetiky) má zpoždění. Podle 
zmocněnce Štullera můžeme zpoždění ve výstavbě dohnat. Termín pro 
stavební povolení nového jaderného zdroje v Dukovanech je stanoven na rok 
2025 a termín spuštění na rok 2035. „Bohužel dochází ke zpožděním, a to 
v řádech roků. Letos v červenci byl se značným zpožděním ustanoven vládní 
zmocněnec pro jadernou energetiku a také stálý výbor, který začal pracovat 
na plnění úkolů vedoucí k výstavbě,“ uvedl Vítězslav Jonáš, předseda 
Energetického Třebíčska. 

Vládní zmocněnec není zaměstnancem ministerstva průmyslu, není 
pupeční šňůrou spojen s žádným resortem, má mandátní smlouvu a svou pozici 
považuje dle svých slov za poslání. „Za svůj cíl považuji dosáhnutí výběru 
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dodavatele. Ačkoliv máme nyní zpoždění v přípravě výstavby, dělám se svými 
kolegy vše proto, aby došlo ke zkrácení. Chceme se zpět dostat na plánovanou 
časovou osu,“ prohlásil Ján Štuller na úvod setkání. Potvrdil, že MPO oslovilo 
deset firem, které mohou být potenciálními dodavateli technologie 5. bloku 
v Dukovanech. „Velvyslanci zemí, ze kterých oslovené firmy jsou, byli pozváni 
do Prahy a se všemi jsme jednali stejně, mají stejné podmínky i informace. 
Nyní čekáme na odpovědi firem.“ Firmy z regionu i České republiky zajímá, 
jak se budou moci zapojit. Energetické Třebíčsko proto zahájilo sérii kulatých 
stolů, na které zve potenciální dodavatele. První se uskutečnil 6. září s firmou 
Rosatom a další budou pokračovat.

Více o kulatých stolech na: http://www.energeticketrebicsko.cz/aktualne/
kulate-stoly-zacinaji/

publikováno: 5. 9. a 9. 9. 2016

SÚRAO přistoupilo k dohodě o OBK EDU

SÚRAO  - Správa úložišť radioaktivních odpadů - podepsala 8. 9. s ostatními 
signatáři  Dohody o zřízení OBK z roku 1995 (ČEZ, EDU, Energoregion 2020, 
Ekoregion 5, Obce Dukovany a Rouchovany) přistoupení k dohodě o zřízení 
a fungování OBK JE Dukovany.

Důvodem je skutečnost, že na lokalitě EDU jsou v provozu tři jaderná zařízení 
– 4 reaktorové bloky EDU, mezisklad použitého paliva a úložiště radioaktivních 
(RA) odpadů. Mezisklad a bloky provozuje ČEZ, úložiště RA odpadů však 
vlastní a provozuje  SÚRAO. 

 Ján Štuller
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Přistoupením k dohodě o OBK tak získává OBK možnost nezávisle 
kontrolovat a informovat o provozu  SÚRAO stejným způsobem jako o provozu 
EDU. Zástupce SÚRAO se také stane členem OBK JE Dukovany.

SÚRAO zajištuje garanci státu za bezpečné konečné uložení radioaktivních 
odpadů. Správa provozuje několik úložišť radioaktivních odpadů. Nadzemní 
úložiště v areálu JE Dukovany, které je určeno k nakládání s nízko a středně 
aktivními RA odpady vznikajícími při provozu jaderných elektráren. Ukládá 
se zde odpad jak z EDU tak z ETE (Elektrárna Temelín). RA odpad ze 
zdravotnictví, průmyslu, laboratoří a výzkumu se ukládá v podzemním 
úložišti v dole Richard u Litoměřic. Odpady ze „zpracování uranových rud, 
které obsahují jen přirozené radionuklidy“, jsou ukládány ve vytěženém dole 
Bratrství v Jáchymově. Za ukládání odpadů platí původce odpadů.

SÚRAO je také odpovědné za výstavbu hlubinného úložiště vysoce aktivních 
RA odpadů. Toto úložiště, kam přijde použité jaderné palivo, které je nyní 
skladováno v meziskladech na EDU a ETE, by mělo být zprovozněno v roce 
2060. O tom, kde bude, se nyní vede bouřlivá diskuse. K této problematice se 
jistě mnohokrát v budoucnosti  ještě vrátíme.

Aleš John, předseda OBK při JE Dukovany, publikováno: 9. 9. 2016

Další zajímavé informace z webových stránek Občanské bezpečnostní komise 
najdete na www.obkjedu.cz nebo na obecním webu www.resice.cz, kde má 
svůj odkaz. 

Informace z webových stránek OBK zpracovala Lenka Karlíková

SAFEGUARD DUKOVANY
Útok na Jadernou elektrárnu Dukovany odražen

Cvičení SAFEGUARD Dukovany 2016 prověřilo součinnost vojáků, 
policistů a společnosti ČEZ při ochraně JE Dukovany 

Ve čtvrtek 22. 9. 2016 vyvrcholilo čtyřdenní cvičení SAFEGUARD 
Dukovany 2016, v jehož průběhu si Armáda ČR a ostatní zapojené složky 
ověřily postupy při vnější ochraně Jaderné elektrárny Dukovany, vzájemnou 
komunikaci a koordinaci prováděných zásahů. Do cvičení, které proběhlo 
ve dnech 19. - 23. 9. 2016, se aktivně zapojilo celkem 215 osob - 25 policistů 
Krajského ředitelství policie kraje Vysočina, 140 členů Armády České 
republiky a 50 pracovníků Jaderné elektrárny Dukovany. 
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Cvičící zaujali své pozice v okolí elektrárny v pondělí 19. září a ihned 
započali s budováním kontrolně propouštěcích míst a strážního stanoviště. 
Příprava materiálu k výstavbě včetně pytlování byla ukončena ve večerních 
hodinách. V úterý byla dokončena celá výstavba pozic ke střežení vnějšího 
perimetru objektu elektrárny. Plné střežení bylo zahájeno 20. 9. od 21.00 hodin. 
Následující den byl ve znamení nácviků a pilování dynamických ukázek, 
které byly nadřízeným a hostům předvedeny ve čtvrtek 22. září, kdy cvičení 
vyvrcholilo. Předvedené varianty simulovaného napadení jaderné elektrárny 
ukázaly, že všichni cvičící přistoupili ke své činnosti s respektem a plným 
nasazením. 

Z řad policistů Krajského ředitelství policie kraje Vysočina byli do cvičení 
zapojeni především policisté ze Speciální jednotky Dukovany, a také policisté 



15

z obvodního oddělení Hrotovice, v rámci jejichž teritoria se nachází jaderná 
elektrárna. Kvůli podezřelému předmětu, který se nacházel v autobuse, v němž 
se snažili do blízkosti elektrárny proniknout teroristé, byl na místo přivolán 
pyrotechnik Pyrotechnické služby Policie České republiky. 

Ke stanovišti kontrolního místa u Jaderné elektrárny Dukovany, které 
zde zřídila Armáda České republiky k fyzické ochraně elektrárny, přijíždí 
neznámý autobus. Když řidič zjistí, že nelze projet až k elektrárně, dostane 
se jeho posádka do konfliktu s policejní hlídkou. Posádku autobusu tvoří 
teroristé, kteří mají uvnitř v autobuse rukojmí. Na místo je proto okamžitě 
přivolána speciální jednotka Dukovany, která provede zákrok - teroristy zadrží 
a rukojmí osvobodí. Následně se při prohlídce autobusu najde výbušnina, 
proto je přivolán policejní pyrotechnik, který ji pomocí speciálního robota 
zajistí. Právě takový byl scénář pro jednu z dynamických ukázek. Zákrok proti 
nebezpečným teroristům, předvedli policisté ze Speciální jednotky Dukovany. 

„Případné hrozby teroristických útoků nemůžeme v současné době 
v žádném případě podceňovat. Proto bezpečnost jaderné elektrárny a jejího 
okolí patří dlouhodobě mezi naše priority. Všechny složky, které jsou zapojeny 
do ochrany elektrárny, by v případě vzniku jakékoliv mimořádné situace byly 
propojeny cestou řídícího štábu a operačního střediska a právě funkčnost 
spojení jsme si mohli v rámci cvičení vyzkoušet. 
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Policisté speciální jednotky, kteří se zapojili do série dnešních ukázek, 
předvedli vysoce profesionální zákrok. Dnes prokázali, že jsou schopni plnit 
všechny úkoly, které spočívají v ochraně jaderné elektrárny proti vnějšímu 
útoků ze strany případných pachatelů,“ zhodnotil ukázku plk. Mgr. Radek 
Malíř, ředitel Krajského ředitelství policie kraje Vysočina. 

Nejpočetnější skupina zapojená do cvičení čítala 140 osob a byla z řad 
Armády ČR. Jednalo se o příslušníky 191. pěší roty aktivních záloh společně 
s vojáky Krajského vojenského velitelství Jihlava a příslušníky 44. Lehkého 
motorizovaného praporu Jindřichův Hradec a 22. základny vrtulníkového 
letectva Sedlec - Vícenice u Náměště nad Oslavou. 

„Mohu konstatovat, že cíle cvičení byly naplněny, ověřili jsme funkčnost 
spolupráce a koordinace se všemi zapojenými složkami. Tímto všem děkuji 
za proaktivní přístup ke cvičení,“ sdělil při ukončení cvičení plk. Jan Ňachaj, 
ředitel Krajského vojenského velitelství Jihlava. 

„Bezpečnost obou našich jaderných elektráren je pro nás prioritou. 
Pravidelným součinnostním cvičením potvrzujeme princip bezpečného 
provozování elektráren a také naplňujeme evropskou legislativu. Cvičením, 
které bylo dnes ukončeno, jsme ověřili součinnost všech složek podílejících 
se na zajištění ochrany elektrárny,“ říká ředitel útvaru Bezpečnost JE 
Ing. Roman Havlín. „V současné době již připravujeme obdobné cvičení pro 
druhou jadernou lokalitu Temelín, které se odehraje v příštím roce,“ dodává 
Ing. Roman Havlín. 

AKTUALITA Z JE
Informace ze Skupiny ČEZ a Jaderné elektrárny Dukovany pro samosprávu, 

státní správu a osobnosti regionu

JAK ŠEL ČAS – UDÁLOSTI V OBCI

Z REŠIC DO HLUBOKÝCH MAŠŮVEK
PO STARÉ POUTNICKÉ CESTĚ

Do Hlubokých Mašůvek, vyhlášeného poutního místa, dorazila v sobotu  
2. července skupina poutníků z Rešic něco po 16. hodině. V nohách měli přes 
třicet kilometrů a tváři úsměv. 

„Chodíme každý rok, letos jdeme po osmé. Z Rešic jsme vyrazili ráno 
o půl sedmé,“ říká Zdenka Slámová a ukazuje mi manželovy prošlapané boty. 
S poutníky z Rešic jsme se potkali ve Svatoňovci, což je mašovská ulička 
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Ale teď jsme už ze Stupešic šli po polní cestě, dokonce jsme museli i obilím, 
protože ta původní poutnická  cesta už neexistovala,“ popisuje pan Sláma, 
který drží v ruce po domácku vyrobený poutní kříž.

Třináct poutníků z Rešic. Jsme rarita, říkají

Každoročně se začátkem prázdnin Rešičtí vydávají na tuto pěší pouť. 
„V průměru nás chodí deset, letos nás je třináct. Jiné poutníky jsme 
nepotkali, myslím, že jsme dnes docela rarita,“ doplňuje Zdenka Slámová. 
A jak nazpět? „Nazpátek jedeme autobusem. Máme to zařízené tak, že pro 
ty, kteří  jsou starší  a nemocní, nebo nemůžou chodit, tak jel ve tři hodiny 
autobus z Rešic, jede i přes Rouchovany. A zpátky vezme  autobus nás, 
znavené poutníky.“

Nejstarší poutnicí je osmapadesátiletá Libuše Gazdíková: „Půjdeme se 
přivítat do kostela, stihneme průvod, půjdeme na mši, na vinný střik a pak 
autobusem domů,“ nastínila a jala se loučit. Všichni zamávali a Anička 
Husáková ještě křikla: „Vyřiďte, ať se tyto poutě dál konají.“  Věděla totiž, 
že pocházím z Hlubokých Mašůvek.

Eva Fruhwirtová
 Aktivní zóna, 11. 7. 2016, se svolením

vedoucí ke kostelu Navštívení Panny 
Marie.  Anička Husáková vzpomíná: 
„V roce 2008 jsem byla na poutním 
místě Lurdy Fatima a tam mě 
napadlo, že bychom měli uskutečnit 
pěší pouť z Rešic do Mašůvek.“ Letos 
s ní šla i její pětadvacetiletá dcera 
Katka, která je nejmladší účastnicí. 
„Jsem sice nejmladší, ale přijde mi, 
že ostatní mají mnohem více energie, 
než já,“ směje se Katka. To, že to 
letos byla opravdu nejnáročnější 
trasa, potvrzují všichni v hloučku 
kolem mě. „Šli jsme novou trasou. Je 
to vlastně stará trasa, po které chodili 
naši poutníci. Původně jsme chodili 
přes Běhařovice, Stupešice a pak až 
do Rudlic, vše po silnici. 



18

Sdružení dobrovolných hasičů (SDH)

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Shrnutí  3. čtvrtletí roku 2016 – akce - brigády:
•	 pořádání dětského dne (srpen)
•	 čištění struh kolem Rešic
•	 pořádání hasičských závodů
•	 spoluúčast na pořádání dětského dne
•	 údržba hasičské techniky

Ve 4. čtvrtletí roku 2016 SDH Rešice budou spolupracovat na těchto 
akcích a brigádách:

•	 říjen – výpomoc s Halloweenskou stezkou
•	 prosinec – výpomoc s Mikulášem, 

Vánoční jarmark
•	 výroční schůze SDH Rešice
•	 čištění Rešického potoka
•	 údržba hasičské techniky
•	 další spolupráce s obcí

Příspěvek za SDH Rešice bych opět rád zakončil jedním  hasičským 
desaterem J

„Užitečnost hasičského zřízení dokazuje se lépe skutky než slovy, ale 
zájmy hasičské dlužno vždy a všude slušným způsobem hájit.“ 

Josef Pošvař

SHRNUTÍ HASIČSKÉ SOUTĚŽNÍ SEZÓNY 2016

Letošní rok, co se týče závodní sezóny, byl docela přelomový. Místo 
tradičních tří týmů se bohužel letos poskládal jenom jeden tým, ale zato 
s ligovými ambicemi. Rešice se oficiálně přihlásily do Znojemské ligy 
hasičského sportu. Jelikož to byla teprve první „oficiální sezóna“, bylo potřeba 
předem vše naplánovat a domluvit. Zvolil se trenér družstva, kterým se stal 
Miroslav Hájek, všem známý pod přezdívkou „Krupča“, a své role se zhostil 
více než skvěle. Za to mu patří velký dík.

Znojemská liga obnáší spoustu nových pravidel a hlavně příležitost poměřit 
se s nejlepšími týmy našeho okresu. Celkově se konalo 12 závodů napříč celým 
okresem. Vše odstartovalo závodem v Jezeřanech 28. 5. 2016. Zde jsme poprvé 
získali ligové body za 7. místo s časem 20:26. To nás nakoplo a doufali jsme už 
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jenom v další zlepšování. Natrénováno jsme měli za celou sezónu dost, a tak 
už nám k vylepšení času, který by nás uspokojil, chybělo snad jenom štěstí 
a kvalitnější „levý proudař“.

Nejlepšího času jsme dosáhli na závodě ve Vedrovicích – 20:03, kdy 
na pravém terči bylo sraženo19:70. A vysněná meta stlačit čas pod 20 s nám 
tak upláchla vážně o kousek.

O to větší máme motivaci na příští rok. Celkově jsme se v lize umístili 
na krásném 10. místě se ziskem 29 bodů.

Letos jsme se nestihli zúčastnit všech „pohárových“ závodů. Za zmínku 
určitě stojí krásné druhé místo a osobní rekord na 2 „béčka“ v Horních 
Dubňanech. Čas 16:37, který jsme dokázali ještě vylepšit v Horních Kounicích, 
a to časem 16:30 a rovněž druhým místem.
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4. 6. 2016 se v Rešicích konala „Noční soutěž v požárním útoku o pohár 
starosty SDH“. Zúčastnilo se neuvěřitelných 25 týmů. Závody vyhrály v mužské 
kategorii Mikulovice A. Závody byly hodnoceny velmi pozitivně jak ze strany 
závodníků, tak fanoušků. Za to bych chtěl nejvíc poděkovat pořadatelům, kteří 
vytvořili takřka ideální zázemí, aby se zde závodníci cítili opravdu jako doma. 
Na příští rok se plánujeme opět přihlásit do Znojemské ligy. A doufáme, že nás 
budete i nadále podporovat a přijedete občas pořádně fandit.

Přeji všem hezký podzim a hezké blížící se Vánoce a na jaře nás opět uvidíte 
na dráze.

Za tým Rešice  Vašek Bazík

ROZLOUČENÍ S LÉTEM

Letošní rozloučení s létem proběhlo v naší obci v sobotu 27. 8. v odpoledních 
hodinách na místním fotbalovém hřišti a neslo se převážně v pohádkovém 
duchu. Děti si hned na začátku u klauna vyrobily kartičky se svým jménem 
a večerníčkovu čepici, která se jim v průběhu odpoledne hodila i prakticky, 
protože u paní malířky si mohly namalovat vlastní obraz, který byl pak vystaven 
na galerii naší oplocenky. U pejska a kočičky si vyzkoušely, jak se pere velké 
prádlo v neckách a na valše a taky si samy „upekly“ s kočičkou dort, každý 
dle své chuti a vkusu. U našeho pana vodníka se mohly děti podívat na živého 
kraba, doskákat si přes kameny k prameni, na kterém seděla obrovská žába, 
a pokud skákání zvládly, mohly se z pramene napít, co hrdlo ráčilo. Posíleni 
dortem a limonádou pak měly děti u Pata a Mata možnost vyzkoušet si 
zatloukání hřebíků a řezání pilkou, což se naštěstí obešlo bez zranění, protože 
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jak jistě všichni známe tuto dvojici, tak oni si vždy nějaké to zranění přivodí J. 
Pro většinu dětí bylo novinkou vytvoření si své vlastních pískových obrázků, 
které nám v rámci dotační politiky v obci zajistila Oblastní poradna Třebíč. 
Obec Rešice si pro děti ještě připravila vystoupení kouzelníka Pokustóna, 
který se nám ovšem na poslední chvíli pro nemoc omluvil a poslal za sebe 
náhradu, a to v podobě kouzelníka Poplety. O správnosti jeho jména jsme se 
mohli všichni přesvědčit, když začal opravdu čarovat a kouzlit. Místo odměn 
pro děti nám Popleta vyčaroval ze svého velkého černého klobouku dva živé 
králíky. Nakonec ale vše dobře dopadlo a děti za své odevzdané a vyplněné 
kartičky dostaly zaslouženou odměnu. 

Během celého odpoledne si mohly všechny děti ještě zaházet na pohyblivé 
terče, zaskákat na skákacím hradu a sklouznout se na obří nafukovací šmoulí 
skluzavce. Také měly možnost projet se na koních, kteří jako vždy sklidili 
u všech zúčastněných největší úspěch. A v neposlední řadě musím ještě zmínit 
vynikající točenou zmrzlinu firmy Salleko z Rouchovan, která v tomto horkém 
dni přišla všem k duhu. 

O výborné občerstvení se postarali místní hasiči, kteří nám krom 
vychlazeného piva a limonády připravili i uzenou cigáru a luxusní párek 
v rohlíku, který, jak hlásal místní hlásič, byl vždy zaručeně již ten poslední 
a ve slevě J . 

Večer se o zábavu postarala nám ne moc známá hudební skupina  
ROCK STRING, která nás všechny absolutně překvapila svým uměleckým 
výkonem, a my se všichni už teď těšíme na společné setkání při Rozloučení 
s létem 2017. 

Petra Jílková 
foto Eva Vorlová
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MALÝ FESTIVAL LOUTKY

V rámci 10. ročníku malého festivalu loutek se u nás v Rešicích konalo 
v neděli 4. října představení Divadla z pytlíčku – „Jak na Obra“. 

Foto:
Lenka Opálková

Divadelního představení se zúčastnilo přibližně 22 dětí a 20 dospělých. 
Toto představení se nám všem velice líbilo a spolu s loňským představením 
divadla TOTEM – O Smolíčkovi – patřilo k tomu nejlepšímu, co za dobu 
trvání festivalu bylo k vidění. 

V rámci tohoto jubilejního ročníku byla vyhlášena výtvarná soutěž 
– OBLÍBENÁ POSTAVA Z POHÁDKY. Jednalo se o soutěž masek 
pohádkových postav, vyrobených dětmi. Postava musela být z předvedených 
her. Každý účastník soutěže mohl dodat maximálně 2 masky. Maska mohla 
být vyrobena jakýmkoli postupem, v jakémkoli stylu. Termín dodání masek 
byl do 30. září 2016. Každé dílo musí obsahovat průvodní informace: jméno 
autora, věk, obec a kontakt (nejlépe dva údaje: mobilní číslo, e-mail). Dílo 
bylo nutné předat pořadateli jednotlivého představení, nebo přímo na MěKS 
Moravský Krumlov. Porota ve složení Jessica Horváthová, Jana Štefánková 
a Bořivoj Švéda vyhodnotí deset vítězných masek, jejichž autoři budou 
odměněni při slavnostním vyhlášení soutěže na podzim roku 2016 v IC Jaderné 
elektrárny Dukovany. Každý návštěvník si mohl tyto pokyny vyzvednout 
během rešického představení. 
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V rámci této soutěže přinesla 
na obecní úřad Rešice svoji postavu 
z pohádky „Jak na Obra“ pouze 
Natálka Opálková, a to princeznu 
Jůlinku. Loutku princezny Jůlinky 
jsem osobně odvezla na Městské 
kulturní středisko do Moravského 
Krumlova a Natálce moc přeji, 
aby byla její loutka vybraná mezi 
nejlepší, protože jak jistě můžete 
vidět na fotce, loutka princezny 
Jůlinky je opravdu moc a moc pěkná. 

Petra Jílková 

Natálka Opálková se svou loutkou.
Foto: Jana Opálková

ZAJÍMAVOSTI Z REŠIC A OKOLÍ

TELEDOZIMETRICKÝ SYSTÉM (TDS) JE DUKOVANY
ANEB

CO ZNAMENAJÍ TA ČÍSLA NA VENKOVNÍCH 
ELEKTRONICKÝCH TABULÍCH

Na území ČR se vyskytuje celkem 9 reaktorů. Z toho 6 jaderně-energetických 
reaktorů  provozovaných firmou ČEZ a.s. (JE Dukovany 4 a JE Temelín 2), dva 
výzkumné  reaktory v Centru výzkumu Řež, a jeden školní reaktor v  ČVUT 
v Praze. 

Dozimetrie je oblast fyziky, která se zabývá účinky ionizujícího záření 
na živé organismy a uplatňuje se v oblasti ochrany obyvatelstva před zářením.

Základním systémem, který umožňuje průběžné sledování radiační situace 
na území České republiky, je Síť včasného zjištění (SVZ). Tato celostátní 
síť je v okolí jaderných elektráren Dukovany a Temelín doplněna 
teledozimetrickými systémy (TDS) – pro každou elektrárnu samostatně. 
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DOZIMETRICKÉ 
PRAVÍTKO
s kresbami Štěpána 
Mareše bylo vydané 
před deseti lety jako 
informační pomůcka, 
určená především pro 
návštěvníky Infocentra 
a žáky škol.
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V JE Dukovany byl TDS vybudován v roce 1996 jako další součást již 
instalovaného systému Radiační kontroly. TDS EDU představuje 27 měřicích 
míst v areálu jaderné elektrárny a 8 měřicích míst v jejím okolí (Rešice, 
Kordula, Mohelno, Rouchovany, Slavětice, Horní Dubňany, Dukovany 
a Moravský Krumlov). 

Jedná se o 7 nejbližších obcí v okolí EDU ve vzdálenosti 3 - 5 km 
a Moravský Krumlov, který je vzdálen 12 km. Toto vzdálenější měřící 
místo plní i  porovnávací funkci s ostatními. Jednotlivá měřicí místa jsou 
vybavena detekční a komunikační jednotkou. Ve jmenovaných obcích jsou 
navíc umístěny informační panely pro zobrazování naměřeného příkonu 
dávkového ekvivalentu (PDE)*.

Z měřicích míst v okolních obcích jsou naměřená data přenášena 
pomocí radiové sítě (odtud název Teledozimetrický systém) do JE Dukovany, 
kde jsou sledována, vyhodnocena a zaznamenána. Z JE Dukovany jsou 
naměřená data okamžitě zasílána i do SVZ. Cílem měření je signalizace 
a zaregistrování významných odchylek sledované veličiny PDE od hodnot 
způsobených především přírodním pozadím. Vliv EDU na PDE v okolních 
obcích je za normálního provozu tak nízký, že je teledozimetrickým 
systémem nezměřitelný.    

Pouze detektory TDS  uvnitř elektrárny , které jsou v bezprostřední 
blízkosti výrobních bloků, občas zaznamenají zvýšení hodnot nad pozadí (je 
to v souvislosti s plánovanými pracemi jako je  rentgenování, manipulace 
s  aktivními částmi reaktoru, při výměně paliva atd.).  

V Rešicích je měřicí místo v blízkosti autobusové zastávky a informační 
panel stabilně na venkovní stěně Společenského domu.

Běžné pozadí v České republice je 0,2 μSv /h. Pro laické srovnání nám 
může posloužit „Dozimetrické pravítko“. Přestože je staršího vydání, údaje 
na něm zachycené neztratily na aktuálnosti s výjimkou televize, jejíž vliv je 
u současných přístrojů ještě nižší než na pravítku (daleko negativnější dopad 
na naše obyvatele mají pořady, které v nich dnes sledujeme :-) ). 

Dlouhodobě se měřené hodnoty pohybují mezi 0,1 až 0,2 μSv/
hod. Určité výkyvy jsou způsobené především při změně počasí (např. 
při intenzivním dešti, změně sněhové pokrývky apod.). Například když  
po období sucha silně zaprší, je z půdy vymýván radon, ten způsobí zvýšení 

* Dávkový ekvivalent je biofyzikální veličinou, která vedle fyzikálních účinků 
zohledňuje i biologický účinek záření. Jednotkou dávkového ekvivalentu 
je Sievert (Sv - po švédském fyzikovi Rolfu Sievertovi, průkopníku radiační 
ochrany).  
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přírodního pozadí. Pokud je sněhová pokrývka dostatečně silná, tak naopak 
uvolňování radonu mírně zabrání. I tyto drobné změny jsou detektory 
schopny zaznamenat. 

V současné době probíhají v JE Dukovany a jeho okolí závěrečné testy 
tzv. alternativního teledozimetrického systému. Ten rozšíří monitorování 
radiační situace o dalších 16 obcí v okolí JE Dukovany a umožní instalaci 
mobilních monitorovacích prostředků. 

Naměřené hodnoty ve vybraných lokalitách České Republiky je možné 
sledovat na internetových stránkách SÚJB: http://www.sujb.cz/monras/
aplikace/monras_cz.html ve složce Monitorování radiační situace_zevní 
ozáření _ SVZ. 

Ctibor Jedlička, vedoucí skupiny
Správa SKŘ radiační kontroly

ČEZ, a. s., Jaderná elektrárna Dukovany
Zpracovala a doplnila Lenka Karlíková

NA PROBLÉMY NEJSTE SAMI…

Dnes máme pro Vás příběh mladé maminky, která žije se svým přítelem 
a čeká s ním dítě. 

Na naši poradnu se obrátila se dvěma dotazy: 
1. „Kdy a kde mám zajít na matriku, abychom s partnerem prohlásili jeho 

otcovství?“ 
2. „Může jít partner na mateřskou dovolenou? Jak a kdy mohu změnit délku 

rodičovského příspěvku?“ 

Ad 1: Je vhodné navštívit společně s partnerem matriku kdekoliv (není 
určeno, že se musí podle trvalého bydliště), před porodem. Doložíte těhotenský 
průkaz, rodné listy (pokud máte jako rodiče další děti) a občanské průkazy. 
Na matrice vyplníte a podepíšete zápis o určení otcovství a uvedení otce 
v rodném listu dítěte, prohlášení rodičů o jménu dítěte. Pokud byste prohlášení 
o jménu nestihli vyplnit před porodem, můžete tento formulář odevzdat 
i po porodu, než jsou všechny doklady předány matrice k vystavení rodného 
listu a určení rodného čísla dítěte. 

Ad 2: Pokud nemáte nárok na peněžitou pomoc v mateřství (PPM), může 
být tato dávka poskytována muži za splnění stanovených podmínek, nejdéle 
po dobu 22. týdnů. Je nezbytné, aby muž uzavřel s matkou dítěte písemnou 
dohodu, že bude pečovat o dítě. Dohoda musí obsahovat zákonem stanovené 
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údaje (např. den, od kterého bude muž pečovat o dítě, den porodu). Dohodu je 
možné uzavřít nejdříve o počátku 7. týdne po porodu dítěte. 

Můžete žádat o přiznání rodičovského příspěvku (RP) ode dne porodu 
na místně příslušném úřadu práce, odbor státní sociální podpory. Současně 
upozorněte a poté i nahlaste změnu, že v 7. týdnu věku dítěte zažádá otec 
dítěte o peněžitou pomoc v mateřství. Na to existuje tiskopis, který obdržíte 
na příslušné okresní správě sociálního zabezpečení. Rodičovský příspěvek 
může pobírat jen jeden z rodičů (matka nebo otec). Pro stanovení nároku 
a výše rodičovského příspěvku je rozhodující výše denního vyměřovacího 
základu pro stanovení PPM nebo nemocenského v souvislosti s porodem nebo 
převzetím dítěte. Volbu výše RP je oprávněn provést jen rodič, který uplatnil 
nárok na RP. Orientační kalkulačku RP lez využít na http://www.finance.cz/
duchody-a-davky/kalkulacky-a-aplikace/rodicovsky-prispevek/. 

Stejně tak Vaše možnosti pobírání RP a jeho výše můžete konzultovat přímo 
na úřadu práce, oddělení dávek státní sociální podpory. Částka rodičovského 
příspěvku je ve výši 220.000 Kč. Tuto částku můžete čerpat nejvýše do 4 let 
věku dítěte, je možné výši dávky jedenkrát za 3 kalendářní měsíce měnit 
(za podmínek, zda bylo možné stanovit vyměřovací základ). Volba výše RP se 
provádí na základě písemné žádosti oprávněné osoby. Zajímavé informace lze 
také naleznout na www.aperio.cz. 

Občanská poradna Třebíč ,
člen Asociace občanských poraden 
Přerovského 126/6 , 674 01 Třebíč 
Telefon 568 845 348, 724 304 718 

www. poradna.tr@optrebic.cz 

ŠKOLY SE PŘEDSTAVUJÍ

Vzhledem k tomu, že od zahájení nového školního roku uplynul 
teprve měsíc, využili jsme prostor namísto k pravidelným zprávičkám 
o jednotlivých událostech k celkové prezentaci obou škol. Jistě zaujme 
budoucí prvňáčky a jejich rodiče v období před zápisem. 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA DOLNÍ DUBŇANY

Naše trojtřídní škola nabízí žákům klidné, přátelské a téměř rodinné 
prostředí. Ve školním roce 2016/2017 ji navštěvuje 59 žáků od 1. do 5. ročníku. 
Předností malotřídní školy je to, že se všichni navzájem dobře známe, učíme 
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se v malém kolektivu a respektujeme individuální přednosti a potřeby každého 
žáka. Spojené ročníky nejsou překážkou kvalitního vzdělávání žáků, naopak. 
Starší si občas něco zopakují s mladšími, mladší se něco jen tak mimochodem 
naučí od starších. Žáci se učí ve třech  prostorných třídách. Třídy jsou vybaveny 
koberci,  na nichž probíhají aktivity nevyžadující sezení v lavici i relaxační 
činnosti. K vybavení tříd patří také interaktivní tabule. 

Naším cílem je nejen poskytnout kvalitní základ vzdělání, ale také vychovat 
zdravě sebevědomého žáka. Takový člověk dokáže jak samostatně vyhledávat 
informace a smysluplně využívat získané dovednosti, tak řešit konflikty, 
spolupracovat s ostatními, nebát se chyb, ale pracovat s nimi. Proto aplikujeme 
moderní a tvořivé metody práce, např. výuku matematiky metodou profesora 
Hejného. 

Velký význam přikládáme rozvoji čtenářské gramotnosti. Prvňáčci se učí 
číst metodou SFUMATO. Šestiletá vlastní zkušenost s jejím uplatňováním 
nás utvrzuje v tom, že děti zvládnou čtení s menším úsilím, čtou plynuleji, 
s porozuměním a rády. Všechny učitelky jsou proškoleny v používání metod 
kritického myšlení (RWCT), které aplikují nejen ve výuce českého jazyka, 
ale i  v hodinách prvouky, přírodovědy a vlastivědy. V každé třídě je dobře 
vybavená třídní knihovnička. Děti mají možnost knihy prohlížet a číst nejen 
o přestávkách a ve školní družině, ale i v dílnách čtení, které probíhají 
pravidelně 1 x týdně. Tradicí se stalo páteční čtení žáků ZŠ dětem v mateřské 
škole před spaním. 

K hodnocení práce žáků používáme jak formativní hodnocení, které žákům 
poskytuje obraz toho, kde se právě nacházejí a co je potřeba udělat pro to, aby 
se posunuli dále, tak také klasické známkování. Řadu let již praktikujeme třídní 
schůzky ve složení žák – rodič – učitel. Pracujeme podle měsíčních plánů, 
které mají žáci vlepeny do žákovských knížek. Dětem, které potřebují některé 
učivo více upevnit a procvičit, poskytujeme podporu i v době po vyučování 
v rámci doučování a přípravy na vyučování.

V odpoledních hodinách mají možnost žáci navštěvovat řadu nepovinných 
předmětů a kroužků:  aerobik, mažoretky, country tance, sborový zpěv, hru 
na flétnu, angličtinu pro druháky, sportovní hry, náboženství, keramiku a šachy. 

Důležitá je pro nás spolupráce a otevřená komunikace s rodiči. Jsme rádi, 
když se rodiče zapojí do školních i mimoškolních aktivit školy. Podařilo se nám 
získat certifikát Rodiče vítáni, který uděluje realizační tým tohoto programu 
školám otevřeným rodičům za splnění mnoha kriterií. Součástí naší činnosti 
jsou společné kulturní, vzdělávací i sportovní akce školy, které podporují pocit 
sounáležitosti a přátelství. 
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Co je matematika podle profesora Hejného? 
Matematika nejsou počty, ale způsob myšlení.

Tato koncepce vychází z toho, že dítě je zvídavé. Má potřebu hledat, 
řešit, zkoumat, objevovat a povídat si o tom s kamarády. Učebnice sestavené 
k metodě profesora Hejného vycházejí z této přirozené potřeby dítěte. Nabízejí 
žákům různorodé úlohy různé obtížnosti, vložené do světa dětských zkušeností. 
Žáci spekulují, objevují, radí se. Radost z vyřešené úlohy motivuje žáka k další 
práci. Tak se v mysli dítěte postupně buduje kvalitní matematické poznání, 
založené nikoli na „nabiflovaných“ pravidlech, ale na porozumění. 

Matematika není o rychlém a správném počítání. Je o kvalitě myšlení. 
Koncepce staví zejména na rozvoji logického myšlení. Učitel dětem nepředává 
nové informace. Učitel žáky motivuje, organizuje, vede je k diskusi. „Děti 
musejí být při hodině aktivní – řešit problémy a přít se mezi sebou,“ popisuje 
ideální způsob výuky matematiky Milan Hejný. Učitel by se podle něj měl 
ptát dětí na důvody, vnímat jejich argumentaci a pomáhat jim v objevování 
souvislostí různých jevů. Žáci musí zákonitosti matematiky objevovat sami, 
přičemž se ve třídě objevují různá řešení. Děti jsou různé, každý pochopí 
zákonitost jinde a v dalším prostředí ji aplikuje. Při obhajobě svých řešení 
rozvíjejí žáci své vyjadřovací schopnosti. 

Třídy, které se učí touto metodou, bývají velmi úspěšné. Proto se i naše škola 
rozhodla nabídnout svým žákům to, co považujeme za nejlepší. Věříme, že i díky 
tomuto způsobu výuky byla loni žákyně 5. ročníku – Barbora Borešová oceněna 
společností Scioza za nejlepší výsledek v Jihomoravském kraji v testování 
matematiky pro 5.  třídy základních škol, kdy správně vyřešila 100 % testových 
úloh, obsadila 2. místo v okresním kole matematické olympiády a v soutěži 
Matematický klokan obsadila v okrese Znojmo 3. místo z celkového počtu  
1 296 účastníků. 

PaedDr. Zdeňka Procházková 
ředitelka 

ZŠ A MŠ T. G. MASARYKA  ROUCHOVANY
(z výroční zprávy za školní rok 2015/2016)

Objekt školy tvoří budova o dvou podlažích. Součástí školy je přístavba 
se sportovní halou a gymnastickou tělocvičnou, třemi třídami, kabinetem, 
šatnami, WC a sprchami. Škola užívá také víceúčelové hřiště s umělým 
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povrchem. Samostatnou místnost má školní dílna, školní družina a školní 
knihovna. V prostorách školy pracovala již třináctým rokem pobočka ZUŠ 
Hrotovice. V budově školy se nachází také výdejna obědů. Obědy se dovážejí 
z naší školní kuchyně, umístěné v areálu MŠ.

V počítačové učebně je k dispozici 13 PC sestav a laserová tiskárna.  Škola 
disponuje čtyřmi interaktivními tabulemi, dvě pro I. a dvě pro II.stupeň. Pro 
ochranu a bezpečnost dětí máme zablokovaný facebook na školních počítačích. 
K internetu je škola připojena pomocí kabelové televize. 

Škola má své webové stránky /www.zsrouchovany.cz/, které jsou neustále 
aktualizovány, přibyly nové informace o škole, projektech, soutěžích, vše je 
doplněno fotografiemi. 

Školní vzdělávací program klade mimo jiné velký důraz na environmentální 
výchovu žáků. Byla realizována celá řada ekologických projektů- Tajemství 
dřeva, Sedm barev duhy, Vzkaz v láhvi, Všech pět pohromadě, Teče voda 
teče…, Byliny, Naše tradice, Mikuláš, Vánoční dílny, Halloween, Herbář. Žáci 
sbírají starý papír, plastová víčka, pomerančovou kůru a kaštany.  Starají se také 
o skalku před školou a školní pozemek, v ekologické učebně pečují o rybičky, 
ptáky a osmáky. Na škole pracuje Ekotým, který provádí meteorologická 
měření ve školní stanici. Žáci se zapojili do soutěží: Soutěžíme s panem 
Popelou, Voda živá a Soutěžíme s Třídílkem. První stupeň navštívil Sběrný 
dvůr a realizoval vycházku do lesa s myslivcem. 

V oblasti jazykového vzdělávání se mohli žáci učit, kromě angličtiny, ještě 
také rusky, a to od 7. do 9. třídy v rámci druhého cizího jazyka. Žáci si mohli 
vybrat ze dvou jazyků – německého a ruského. Převládl zájem o ruštinu. 
Podařilo se navázat kontakt se školou v Litvě k dopisování žáků v angličtině. 

V hodnoceném roce jsme se více zaměřili na technické vzdělávání žáků 
ve snaze probudit v nich zájem o technické obory /Projekt EU – „Dílny ZŠ“, 
školní projekt – Technické dílny, technický kroužek, práce se stavebnicemi 
ve výuce/.

Ve školní družině se žáci rovněž vzdělávali podle ŠVP pro ŠD. Součástí 
výuky bylo cvičení na míčích a podložkách v rámci projektu EU „Zdravá 
záda“, kterého se účastníme jako partneři projektu. Žáci se v rámci ŠD 
úspěšně zapojovali do výtvarných soutěží – Sedmikvítek /3.místo/,Strom 
roku /2.místo/,Karel IV. očima dětí atd. Po celý školní rok byla ŠD zapojena 
do projektu Celé Česko čte dětem, bylo přečteno celkem 24 dětských knížek. 
Děti vyráběly dárky pro budoucí prvňáky, výzdobu na vánoční posezení 
v kinokavárně, školní ples a školní akademii. Třetím rokem pracovala s finanční 
podporou zřizovatele také ranní družina.



32

Ve výuce jsme se snažili uplatňovat nové metody a formy práce s využitím 
moderní techniky, zejména interaktivních tabulí. Šlo především o projektové 
vyučování, skupinové práce, vedení žáků k samostatnosti, k vyjadřování 
vlastního názoru, toleranci k druhým, snažili jsme se rozvíjet čtenářskou, 
finanční a jazykovou gramotnost dětí. Byla uskutečněna celá řada zajímavých 
školních akcí, na kterých se podíleli sami žáci. 

Patří mezi ně účast na olympiádách, vědomostních a sportovních soutěžích. 
V mnoha soutěžích se naši žáci umístili na předních místech.

Proběhly také přednášky a besedy s tématikou prevence sociálně-
patologických jevů a výchovného poradenství, kulturní akce, návštěva 
divadelních představení, koncertů apod.               

Nedílnou součástí výuky byl kurz plavání pro žáky 3. a 4. ročníku, Škola 
lyžování pro I. stupeň /2.-5. ročník/. Tyto aktivity úspěšně proběhly a žákům se 
velmi líbily. Plánovaný poznávací zájezd pro žáky do Londýna byl vzhledem 
k mezinárodní situaci zrušen.

V loňském školním roce byla škola zapojena do následujících projektů: 
„Dílny ZŠ Rouchovany“, „Celé Česko čte dětem“, „Místní akční plány 
rozvoje vzdělávání“, „Ovoce do škol“ /bezplatné poskytování ovoce žákům 
na I. stupni/ a „Školní mléko“ /poskytování mléčných výrobků dotovaných 
EU/. 

Snahou učitelů bylo doplnit výuku o vhodnou mimoškolní činnost, 
ve které by mohli žáci dále prohlubovat své vědomosti a dovednosti. Žáci 
měli možnost navštěvovat celkem 18 kroužků. Všechny zájmové útvary vedli 
učitelé školy. Nejbohatší činnost má tradičně folklorní soubor Rouchováček,  
je v něm zapojeno 36 dětí. 

Ve škole pracuje Klub mladého čtenáře, v rámci této činnosti spolupracuje 
škola také s místní knihovnou. Na konci ŠR byli prvňáčci pasováni na čtenáře.

Škola také organizovala celou řadu akcí pro rodiče a širokou veřejnost, např.: 
vystoupení na vánoční posezení pro seniory,  vítání občánků, školní akademii, 
školní ples, dětský krojovaný ples, muzikál Broučci v podání pěveckého sboru 
Petrklíč atd. 

Výtěžek ze sběru papíru, pomerančové kůry a plastových víček věnovali 
žáci Středisku rané péče v Třebíči, které pečuje o malé děti fyzicky a mentálně 
postižené. 

Ing. Jana Mittnerová
ředitelka
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40 LET SPOLEČENSKÉHO DOMU 
ADOLFA OPÁLKY

 
2. část, dokončení z minulého čísla 

Vzpomínka na některé zajímavé akce v následujících letech 
po otevření:

1977

MDŽ
8. března všechny ženy na celém světě slaví svůj svátek – Mezinárodní den 

žen. K této oslavě byl připraven v Rešicích estrádní pořad. Připravila jej OB 
spolu s SSM, dětmi MŠ a žáky ZDŠ. Při přípravě této oslavy vznikla myšlenka 
využít tradice bývalého divadelního kroužku, který přestal hrát v roce 1959. 
Na stmelení kolektivu působila činnost manželů Tomáškových. Ochotníci 
vystupovali se scénkou Socha. Po mnoha letech bylo využito kulis bývalého 
jeviště zdejších ochotníků a bylo vybudováno jeviště a opona. 

Kurz přípravy studených jídel
15. dubna se konal ojedinělý, ale velice populární kurz, kterého se účastnilo 

22 žen a jeden muž. Instruktáž vedly kuchařky z Horních Dubňan soudružky 
Stuchlíková a Čurdová. Pod jejich vedením se objevovaly pod rukama 
účastníků speciality studené kuchyně, bohatě obložené mísy s vlašským 
salátem, vejci, salámem, majonézou a zeleninou, chuťovky s výbornými 
pomazánkami, šunkové závitky s křenovou náplní a mnoho jiných, na pohled 
lákavých a na chuť výborných jídel. Na ženách a muži bylo vidět, že je tato 
práce baví a že bude využita ve všech domácnostech. 

1978

MDŽ v JZD
Jednotné zemědělské družstvo 9. květen uspořádalo oslavu k Mezinárodnímu 

dni žen v našem Společenském domě. Protože žen pracujících v JZD je hodně, 
rozdělila se oslava na dvě etapy. Dopoledne oslavovaly ženy z rostlinné 
a odpoledne ženy z živočišné výroby. Nejdříve ženy pozdravil předseda  
ing. L. Kopejtko, potom v krátkém programu a s hezkým pozdravem popřáli 
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ženám studenti gymnázia z Mor. Krumlova. Pro zpestření byla uvedena 
patronátním závodem – Výzkumným ústavem pletařským z Brna – módní 
přehlídka pletených oděvů. Manekýny předvedly výrobky návrhářů a pletařům 
a jistě se všem ženám líbily. Následovala taneční veselice s programem, který 
připravili muži. Ten byl nejveselejší. V programu hrála oblíbená dechová hudba 
Venkovanka za řízení E. Ryšavého, která v pravý čas dala lidem tu pravou 
náladu. Proto se taky prvním ženám nechtělo smířit se s tím, že mají uvolnit 
místo dalším. Sešlo se u nás asi 900 žen a jistě velké většině se v Rešicích 
líbilo. 

Festival národopisných souborů
Největší akcí roku  byl 

bezesporu Festival národopisných 
souborů Horácka a Podhorácka 
22. dubna. Naše osvětová beseda 
je řízena OKS ve Znojmě a spadá 
do střediska Vémyslice. Libor 
Pergl je střediskovým pracovníkem 
a hlavním organizátorem všech 
větších akcí. Než naše OB festival 
uskutečnila, předcházelo tomu mnoho 
porad a schůzí, kde se program 
a náplň teprve utvářely. S chystáním 
pomáhalo mnoho ochotných rukou 
rešických občanů. Do Rešic přijelo 
pět národopisných souborů. Každý 
z nich měly na starost dvě děvčata – 
hostesky – které se o svěřené soubory 
staraly opravdu skvěle. Kresba: Hana Pasulková

Vystupovaly tyto soubory: 
Národopisný soubor Horák Rokytno, OKS Žďár nad Sázavou
Soubor písní a tanců Jaro, JZD Březník, okres Třebíč
Národopisný soubor Podhorák, OB Vémyslice, okres Znojmo
Národopisný soubor Doubrava, OB Doubravník, okres Žďár nad Sázavou
Lidový soubor písní a tanců Třebíčan, JKP Třebíč

Všechny soubory mají vysokou úroveň a za sebou desítky let zkušeností, 
vystupují nejen na různých místech Československa (vystoupení souboru 
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Horák natočila Československá televize), ale i v zahraničí (Horák v NDR, 
SSSR, Doubrava v NDR, Třebíčan v Belgii, v Anglii, Maďarsku, NDR, SSSR). 

Festival měl velkou odezvu u mnoha diváků. Každý soubor byl za své 
působivé vystoupení odměněn džbánem, který zakoupila Osvětová Beseda. 
Celý program konferoval Zdeněk Zajíček z Krajského podniku pro film, 
koncerty a estrády v Brně. Následoval společenský večer, na kterém hrál 
hudební soubor ZV ROH VERTEX a měla svůj program cimbálová muzika 
Polajka. Celý festival v nás nadlouho zanechal krásné dojmy a doufáme, že se 
někdy znovu s tak dobře organizovanou akcí setkáme. 

Výstava ovoce, zeleniny a květin
V neděli 23. října byla zahájena výstava, do které dodávali vzorky místní 

i přespolní ČOZS. Exponáty posoudil ing. Simek. Převládalo jádrové ovoce (500 
vzorků), z květin jiřiny a chryzantémy. Výstavu navštívilo asi 200 dospělých 
a 90 dětí. 

Strouhalova Sedmička
Tentokrát společně SPO a SVAZARM pořádali akci 18. listopadu. Dechová 

hudba Strouhalova Sedmička z Brna se zpěváky, za řízení populárního dirigenta, 
skladatele a aranžéra Dominika Strouhala, překvapila diváky pěkným a pestrým 
programem. Zvláště když přestávky mezi písničkami vyplňovali scénkami 
a vyprávěním humorista Oldřich Blažek a oblíbený a známý lidový vypravěč 
a spisovatel Zdeněk Galuška. 
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Zpívá celá dědina
17. prosince proběhla akce OB pod patronací OKS Neděle v klubu  

– soutěž amaterských zpěváků. Obce Dolní Dubňany, Rybníky, Vémyslice 
a Rešice zastupovali vždy tři soutěžící. Zpěváky hodnotila odborná 
a laická porota. K velké radosti rešických občanů obsadily Rešice 1. místo  
se soutěžícími M. Husákovou, A. Gráfovou a B. Večeřou. 

Druhá část programu byla zábavná – vystupovali účinkující ze všech 
zmíněných obcí a rešičtí ochotníci se dvěma scénkami Socha a Šťastnou 
cestu. Pořad uváděl brněnský konferenciér Zd. Zajíček. Pořad měl ohlas 
jak u diváků domácích, tak z okolních obcí. V sále Společenského domu  
se tísnilo i s účinkujícími a pořadateli kolem 660 lidí. 

Hana Pasulková: Kronika Osvětové besedy
Zpracovala: Lenka Karlíková
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Foto: Josef Hájek
(Rodinný archiv 

Hany Pasulkové).
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HISTORIE REŠIC

3. ČÁST - DO POČÁTKU 20. STOLETÍ

Od r. 1731 do r. 1844 se Rešice (Ryšice) i Kordula stávají postupně 
majetkem řady šlechtických rodů (Liwingstone, Marquis de Ville, Daun). 
Za cizích pánů bylo v Ryšicích velmi zle. Robotní povinnosti a dávky byly 
přímo nesnesitelné, ve vesnici byla bída a zoufalství. B době polních prací 
museli sedláci na robotu na panské, k tomu ze své vlastní úrody museli 
vrchnosti odvádět vysoké dávky. V té době nechtěl selský statek často 
nikdo ani zadarmo. Stávalo se, že se selský syn často přiženil do chalupy, 
aby se statku zbavil. 

Vrchnost ovšem žila v bohatství a přepychu a budovala si nákladené 
okrasy svého sídla. V té době vznikly před zámkem v Ryšicích dvě řady 
soch rázu francouzského baroka (rokoka), zhotovených z mušlového 
vápence. Sochy svatých byly později soustředěny kolem kaple a nedávno 
nákladně renovovány. 

Od r. 1844 patřily Ryšice pod panství tulešické hraběti Janovi Serényimu. 
Od něj je koupil r. 1872 Jakub Dormitzer a z jeho rodiny přechází statek  
r. 1910 jako dědictví na třicetiletého synovce Roberta Goldschmidta. (Jeho 
osobnost je natolik zajímavá, že jsme mu v tomto Zpravodaji věnovali 
samostatný článek.) 

Od něj zhruba polovinu rešického majetku, polí, lesa a zámku, odkoupil 
r. 1918 za jeden milion korun Jan Odehnal, který na něm hospodařil 
následujících třicet let. Velkostatkář Robert Goldschmidt koupil r. 1918 
od Františka Hammerschmieda Spálený mlýn na řece Rokytné. Od té doby 
se ve mlýně přestává mlít obilí a mlýn sloužil jako hájenka. 

Ve dvacátých letech počet obyvatel v Rešicích a Kordule dlouhodobě 
převyšoval 620. Zboží se prodávalo ve dvou obchodech, občerstvení 
nabízely dva hostince a řemeslem se živili dva kováři, dva obuvníci, 
krejčí a stolař. První radiotelegrafické přístroje byly v obci zavedeny roku 
1926. O dva roky později bylo dokončeno připojení obce a osady Korduly 
na elektrorozvodnou síť. 

V těch letech proběhla v obci pozemková reforma, kolem zbytkového 
statku vzniklo družstvo zaměstnanců. Obci byly přiděleny pozemky 
na stavební místa. Parcelační řízení probíhalo velmi rušně z důvodu střetu 
zájmů mezi mnoha uchazeči až do r. 1929, kdy se veřejné mínění v obci 
ostře vyhrotilo proti dosavadnímu starostovi a majiteli hostince Františku 
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Hammerschmiedovi. Zbytkový statek se mu sice podařilo získat, ale musel 
rezignovat na funkci starosty. 

Dokončení v příštím čísle Zpravodaje

Rešice 1912 - obchod U Hájků

Rešice 1926 - pohled ke klubovně
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Školství v obci

Škola byla v obci založena již za panování císařovny Marie Terezie (1740  
- 1780), první zmínka o ní je však až z roku 1790. Vyučovalo se v jedné 
místnosti v budově, která stávala na místě domů s číslem popisným 76 a 24. 
V tomto období se vyučovalo tzv. trivium (čtení, psaní, počítání). Na předním 
místě však byla výuka náboženství. 

První učitelé na školách byli z velké části lidé bez odborného vzdělání  
- vysloužilí vojáci, kteří za své aktivní služby prošli kus světa, hodně viděli 
a uměli své zážitky vyprávět. Jindy to byli řemeslníci. Jedním z nich byl 
Jiří (Augustin) Hrůza (1809 – 1847), který učil děti plést košíky. Po svém 
dlouholetém působení na škole dožil jako almužník. Chodil po žebrotě a umřel 
úplně opuštěný u vdovy Komendové, která ho až do smrti (1857) ošetřovala. 
Učitel míval k ruce pomocníka zvaného preceptora. Ten bydlel často v učírně, 
kde míval v koutku postel. V zimě vycházeli pomocníci do přiškolených 
obcí a tam vyučovali v některém domě. Stravu dostávali od rodičů žáků.  
Z dochovaných análů se můžeme dozvědět i zajímavosti o metodách 
a způsobech řešení kázeňských přestupků z řad žáků. Školní kázeň byla velmi 

Rešice 1912 - hospoda U Roubalů
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tuhá. Za jediný a neomylný prostředek k udržení kázně sloužila rákoska. 
Často docházelo i k hromadnému vyplácení, aby někomu nebylo líto, že jiný 
nedostal. Pomáhaly i jiné tresty: klečení na hrachu, na polínkách. Ani natržené 
ucho nebylo vzácností. 

V r. 1823 byla budova tehdejší školy opravena a rozšířena, ale v r. 1869 
bylo přistoupeno k výstavbě nové dojpodlažní budovy. V prvním poschodí 
byla učebna a kabinet, v přízemí byt se dvěma světnicemi, kuchyní a komorou. 
Komplet doplňoval sklep a dřevník. V r. 1891 byla škola rozšířena na dvojtřídní, 
neboť stávající nemohla pojmout všechny žáky. V té době ji navštěvovalo již 
113 dětí (90 z Rešic, 20 z Korduly a 3 žáci z Heřmanic).

Zdroje pro články HISTORIE REŠIC a Školství v obci: 
Veronika Florianová: Rešice – seminární práce, 2008

Zdroj: Mgr. Pavel Grassgruber Rešice 
- 55. výročí atentátu na R. Heydricha, 1997)

Historie a současnost Rešic
PhDr. Marie Slámová: Rešice

Zpracovala a doplnila Lenka Karlíková
Foto: Archiv Jiří Grassgruber

Rešice - žáci školy (kolem r. 1920)
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PODNIKATEL ROBERT GOLDSCHMIDT

Člověkem, který byl v prvních desetiletích 20. století úzce spjat 
s naším krajem a přímo s Rešicemi jako krátkodobý vlastník rešického 
dvora, byl Robert Goldschmidt. Ačkoli se svou početnou rodinou sídlil 
v Tavíkovicích a tam také intenzivně provozoval většinu svých aktivit, 
ovlivnil přímo či nepřímo život v okolních obcích. Před půl rokem jsme 
psali o dolmenu v lese blízko Rešic, který zde byl vztyčen na památku 
tragické smrti jeho nejmladšího syna Lea. Připomeňme si zajímavou 
osobnost tohoto schopného a činorodého podnikatele a člověka, jehož 
život nebyl jednoduchý a skončil tragicky.

Převážné zemědělský ráz Tavíkovic a okolí se před 110 lety rychle měnil. 
Tavíkovice se dočkaly rozmachu jako málokterá obec jižní Moravy. V roce 
1898 zdědil tavíkovický statek po Emilii, šlechtičně Schnapperové, Robert 
Goldschmidt, tehdy třicetiletý. . Mimoto Robert Goldschmidt zdědil po Pavlíně 
Dormizerové v roce 1910 zámek v Tulešicích včetně velkostatku, ke kterému 
patřily dvory v Tulešicích, Čermákovicích, Rešicích a menší pozemky 
v Horních Dubňanech. Tavíkovický zámek byl také ve vlastnictví rodiny 
Goldschmidtů a majitelé počátkem 20. století zámek přestavěli v renesančním 
slohu. 

Goldschmidt byl typem moderního podnikatele, který se nebránil, spíše 
podporoval a využíval nové poznatky vědy. V té době byla známá patentovaná 
výroba škrobu podle patentu Goldschmidta-Haška, v Tavíkovicích spojená 
s drožďárnou. Díky novému majiteli vznikl v Tavíkovicích na svou dobu velký 
lihovar, který zaměstnával 18 pracovníků, továrna na kvasnice s 55 dělníky, 
výroba škrobu zaměstnávala 11 dělníků. Všechna zařízení využívala k pohonu 
elektrický proud, dodávaný z blízkého Nového mlýna, který byl současně 
vybaven katrem na výrobu řeziva. Velkou výhodou bylo, že Goldschmidt 
měl dostatek pozemků k produkci surovin pro své závody, naopak obrovskou 
nevýhodou bylo, že Tavíkovice neměly železniční spojení, takže přeprava 
zboží, hlavně cukrové řepy k nejbližšímu cukrovaru (Želetice nebo Moravský 
Krumlov), byla pomalá a nákladná. Přesto se Tavíkovice staly v tomto období 
přirozeným centrem regionu. 

V době před rokem 1925 se v Československé republice objevila myšlenka 
zakládání malých hospodářských cukrovarů. Jejich podstatou bylo pomocí 
jednoduché techniky zpracovávat řepu na konzumní cukr a do zemědělského 
podniku vracet cukrem obohacená krmiva a hnojiva. Také Goldschmidt se 
rozhodl založit si r. 1924 vlastní malocukrovar v Tavíkovicích. Cukrovar měl 
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denní kapacitu 50 tun cukrovky, za celou kampaň zpracoval 3000 tun řepy, což 
bylo v porovnání s velkými cukrovary zanedbatelné množství. 

Dobově označovaný tzv. tavíkovický systém vzbudil značnou pozornost, 
nejen mezi pěstiteli řepy a cukrovarníky, ale vyvolal zájem národohospodářů. 
Bohužel během několika let se ukázalo, že vychvalovaný způsob je v praxi 
nehospodárný, neboť cukr obsažený v řízkách se nevyužije, protože při uložení 
zkvasí a spíše dobytku škodí. Kromě toho byly velké ztráty na cukru tím, že 
se při výrobě rozloží a uniká kanálem. V důsledku ztrát ukončil cukrovar 
v Tavíkovicích výrobu v roce 1932 a areál byl použit ke zprovoznění lihovaru. 

Od období před 1. sv. válkou i až do roku 1938 zajistily provozy Roberta 
Goldschmidta zaměstnanost a výdělky, které umožnily v Tavíkovicích za 18 let 
postavení 37 rodinných domů, zavedení vodovodu, zřízení Sboru dobrovolných 
hasičů, instalaci benzinové pumpy, zavedení autobusové dopravy apod. 

Ještě se vrátíme k osobě Roberta Goldschmidta. Narodil se 10. června 
1868. Jeho manželkou byla Daisy (*29. července 1878 - †18. srpna 1941). 
Měli šest synů, bohužel nejmladší Leo přišel dne 13. června 1927 ve věku 23 
let při autonehodě u Křepic o život. Další synové před válkou včas vycestovali 
do ciziny. Jeden z nich se ihned po začátku války přihlásil do francouzské 
armády, ale byl zajat, do konce války byl v zajeti a přežil. Po roce 1948 
emigroval do Vídně. Ostatní zůstali po válce v cizině. 

Robert Goldschmidt takové štěstí neměl. Dne 22. května 1942 byl vypraven 
z Třebíče do Terezína transport Aw, ve kterém byl zařazen pod číslem 284. 
V transportu bylo 651 osoba, přežilo 19 osob. Dalším transportem, dne  
19. října 1942 - označení Bw (byl pod číslem 932), odjel z Terezína do Treblinky, 
kde byl ihned po příjezdu zavražděn v plynové komoře. V transportu bylo 
1980 osob, přežila pouze 1 osoba. Treblinka byl vyloženě likvidační tábor, 
ve kterém zahynulo za 13 měsíců asi 900 000 lidí. 

Po válce byl majetek rodiny Goldschmidtů jako německý na základě 
Benešových dekretů zabaven. Pamětníci na Roberta Goldschmidta téměř 
nejsou. Jen na rodinném pomníku na hřbitově v Běhařovicích je vzpomenuto 
jeho jméno. 

Působení Roberta Goldschmidta v Tavíkovicích znamenalo pro vesnici 
velký přínos nejen pro tuto vesnici. V porovnání s okolními vesnicemi byly 
Tavíkovice daleko před nimi. 

Zdroj: Jiří Široký: Expedice Speculum, Zrcadlo, 30. 5. 2014, se svolením
Zpracovala Lenka Karlíková 
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Rodinný pomník rodiny Goldschmidtů v Běhařovicích
Foto LK



45

Z REŠICKÝCH POVĚSTÍ

JELEN SE ZLATÝM KŘÍŽKEM NA HLAVĚ

Před mnoha lety uspořádalo panstvo na rešickém zámku hon na jeleny. 
Trubači troubili ze všech sil, psi honců štěkali a snažili se vyhnat z lesa  
co nejvíce zvěře. 

A skutečně, z lesa vyběhl mohutný jelen s krásným rozložitým parožím. Byl 
tak krásný, že jeden z pánů zvolal: „Tebe musím dostat, i kdybys měl na hlavě 
kříž.“ 

Namířil, ale nevystřelil, neboť v tom okamžiku mezi parožím zazářil zlatý 
křížek. Všichni úžasem oněměli a beze slov se dívali, jak jelen mizí v lese. 
Na památku této příhody lidé věší na dub, za nímž zmizel, obrázky jelena 
s křížkem mezi parohy. 

Zdroj: O hřbitovním strašidle a jiné pověsti 
a vyprávění z jihozápadní Moravy

Sesbíral, upravil a napsal Martin Sklenář, 
Vydalo Občanské sdružení ALMA, z. s., 2007

Se svolením
Zpracovala Lenka Karlíková

INFORMACE A POZVÁNKY

SRDEČNĚ VÁS ZVEME

14. 10.  Halloweenská stezka odvahy 
  6. 11.   Posezení pro seniory
27. 11.   Vánoční jarmark 
  3. 12.  Mikuláš na návsi 
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PODPORA RODINNÉHO A PROFESNÍHO ŽIVOTA 
V OBCI REŠICE 

HARMONOGRAM PROJEKTU

Termíny Aktivita     Čas

14. 9.  Cvičení s overbally pro ženy   17.00

21. 9.  Cvičení s overbally pro ženy   17.00

5. 10.  Cvičení s overbally pro ženy   17.00

11. 10.  Individuální kariérové poradenství  13.00 - 16.00

11. 10.  Přednáška: Konflikty v rodinách   17.00
  aneb i ty se dají řešit! 

12. 10.  Cvičení s overbally pro ženy   17.00

19. 10.  Cvičení s overbally pro ženy    17.00
  + Muzikoterapie pro děti 

26. 10.  Cvičení s overbally pro ženy    17.00
  + Muzikoterapie pro děti

2. 11.  Cvíčo pro děti + Muzikoterapie pro rodiče 17.00

8. 11.  Individuální kariérové poradenství  10.00 - 17.00

9. 11.  Cvíčo pro děti + Muzikoterapie pro rodiče 17.00

16. 11.  Společné cvičení pro děti s rodiči  17.00

23. 11.  Společné cvičení pro děti s rodiči  17.00

27. 11.  Výroba vánočních dekorací   na Ván. Jarmarku
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SOUTĚŽ REŠICKÉ KNIHOVNY

Těšili jsme se na obrázky k pověsti o rešické kapli – to bylo téma minulé 
soutěže. Bohužel této soutěže se nezúčastnil ani jeden jediný človíček,  a tak je 
nyní rubrika Vyhlášení vítězů prázdná. Škoda, velká škoda. 

Protože se nám nechce věřit tomu, že by rešické děti neuměly nebo nechtěly 
malovat, (spíš měly plno práce s užíváním si prázdnin, popř. výrobou loutek 
k Festivalu), a protože každý si zaslouží druhou šanci, zkusíme to ještě 
jednou. 

V tomto Zpravodaji je další pověst – O jelenovi se zlatým křížkem na hlavě 
– moc zajímavá, volá po ilustraci. Zkuste tedy vytvořit obrázek. Velikost ani 
způsob provedení není stanoven. Obrázek odevzdejte v obecní knihovně nebo 
vhoďte do schránky Obecního úřadu do konce listopadu 2016. Nezapomeňte 
se podepsat!

HLEDÁME NOVÉHO KRONIKÁŘE

Ke 31. 12. 2016 končí po pěti letech činnost obecní kronikářky paní Hana 
Pasulková, která zpracuje ještě události v právě probíhajícím roce. Za její 
dosavadní činnost v této funkci jí děkujeme. Od 1. 1. 2017 bude volné místo 
obecního kronikáře. Zájemci, kteří by rádi tuto funkci vykonávali, si mohou 
podat žádost na Obecním úřadě Rešice do konce listopadu 2016. Zastupitelstvo 
na následujícím zasedání zvolí nového kronikáře. 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Významná jubilea oslavili naši spoluobčané, kterým srdečně 
blahopřejeme: 

Procházka Stanislav   65 let    (8. 7.) 
Opálka Miloslav   65 let    (23. 8.) 
Černá Stanislava  75 let   (14. 9.) 
Husák Jaromír     75 let    (24. 9.) 
Koudela Leopold    70 let    (27. 9.) 
Puklická Marie   75 let   (29. 9.) 
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V uplynulém čtvrtletí nás bohužel zarmoutili svým odchodem naši 
spoluobčané

Kadrnožková Marie    31. 8. 2016 
Hrb Jan        26. 9. 2016  

Jejich rodinám a blízkým vyjadřujeme naši upřímnou účast. 

POSLEDNÍ SLOVO

K ČEMU JE DOBRÁ VÝUKA NÁBOŽENSTVÍ?

Na prahu nového školního roku začínají pro děti ve škole zájmové 
aktivity, kroužky nebo výuka různých nepovinných předmětů. Mezi ty se 
nyní řadí i náboženství. Je to dnes ještě k něčemu dobré a užitečné? Není 
to jen z dalších pozůstatků minulosti, který se jednou definitivně v naší 
moderní době vytratí? Myslím, že ne. Všechno má svůj vývoj. 

Kdysi bylo náboženství jedním z mnoha povinných předmětů, kde se 
kladl důraz především na znalosti z Bible a katechismu, a také se klasicky 
známkoval. Jako všechny předměty, i jeho pojetí prošlo v průběhu 
posledního století také nutně svou obměnou. Znalosti nejsou nepodstatné. 
Celá naše kultura vyrostla z křesťanských hodnot, z jejich kořenů, a pro 
pochopení naší současnosti musíme dobře poznat i minulost. Ale také 
se může stát, že jenom suché odříkání pravd víry nás k živému Bohu, 
k Ježíši Kristu, přiblíží jen pramálo. S technickým pokrokem se navíc dnes 
využívají nové možnosti interaktivních dvd, prezentací apod. A to se dá 
skvěle využít i v náboženství. Dále se nabízejí různé zážitkové metody. Je 
na každém katechetovi, co si zvolí jako sobě přiměřené. To všechno jsou 
však jen nástroje onoho předávání.

Základní poselství o Boží lásce k člověku je samozřejmě neměnné. 
Proměna spočívá především v důrazu na to, aby děti měly větší příležitost 
hledat k Bohu svůj osobní vztah. Nebavíme se jen o něčem a nezkoumáme 
něco, ale že jaksi „v zadání“ života každého z nás je hledat a poznat Někoho. 

Jelikož křesťanství není věcí minulosti, ale věříme, že Bůh je s námi, 
nechybí v hodinách modlitba jako výsostný prostředek setkání s Ním. 
Na začátku hodiny se tedy většinou modlíme známé „Otče náš“ a „Zdrávas, 
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Maria“, a pak, je-li to možné, děti děkují nebo říkají Pánu Ježíši prosby 
svými vlastními slovy. Tak se to může skutečně proměnit ve více osobní 
modlitbu, když se zcela konkrétně společně přimlouváme za nemocnou 
babičku nebo školní písemku a děkujeme Ježíši za lásku, zdraví, přírodu aj.

V průběhu roku přibližuji dětem smysl jednotlivých období církevního 
roku – Advent, Vánoce, dobu postní, Velikonoce atd. I dnes čteme 
v hodinách Boží slovo, snažíme se přemýšlet hlavně nad různými etapami 
a skutky v životě Pána Ježíše Krista. Pro osvěžení a potěšení prokládáme 
náplň různými doplňovačkami, kvízy a soutěžemi. Například variaci 
televizní soutěže Riskuj mezi skupinou chlapců a dívek: otázky ve hře 
se týkají našich probraných témat, a hodnota bodů je podle náročnosti. 
Skupinka se mezi sebou může radit a je potěšující, když se podaří každému 
nějak přispět do týmové práce. Na konci každé hodiny kněz udělí dětem 
tzv. požehnání. 

Musím ještě zmínit, že i já jsem se v D. Dubňanech něčemu přiučil. 
Zesnulý pan farář Malík dával totiž dětem na začátku hodiny bonbony 
s tím, že děti nebudou tolik neposedné a nebudou vykřikovat, kdy nemají, 
jestliže budou mít v ústech nějakou tu sladkost. Hned na první hodině jsem 
byl dětmi poučen o tomto „zvykovém právu“, kterého se dožadovaly. Sice 
se zdaleka ne vždy podaří dosáhnout kýženého efektu, ale tradice se mají 
zachovávat... 

Mohlo by se zdát, že náboženství je jen pro ty, kdo chodí s rodiči 
do kostela. V tomto ohledu je to daleko různorodější než dříve, podobně 
jako momentálně v celé společnosti u nás. Díky Bohu, že dnes za účast 
na hodinách náboženství už dětem nehrozí různé postihy a výhrůžky ohledně 
jejich studia a uplatnění v budoucnosti. Jistě, děti chodící pravidelně s rodiči 
na bohoslužby jsou tam samozřejmě očekávány. Ale je otevřeno všem, 
i nepokřtěným dětem, mají-li zájem. Jestliže v životě platí, že pro nikoho 
nikdy není pozdě uvěřit v Boží lásku v Ježíši Kristu a odevzdat mu svůj 
život, nemůže být nikdy pozdě ani s „chozením do nábožka“. Toto chození 
jednou týdně do nějakého předmětu však může být jen malou výsečí života 
víry. Kéž by se nám kněžím nebo jiným katechetům a katechetkám přesto 
dařilo svou trochou a svědectvím přispět tím dobrým pro život dětí, něčím 
je obohatit. 

Ale jejich život v tom dobrém může utvářet v daleko větší míře především 
rodina. Tak je to přirozené, protože to tak pro nás Stvořitel zamýšlel, aby ty 
nejbližší vztahy prožíval člověk ve své vlastní rodině.

Pavel Krč
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Do příštího čísla připravujeme: 

• Hodnocení projektů realizovaných z dotací 
- restaurování Božích muk 
- pořízení dopravního automobilu pro SDH Rešice

• Historie Rešic - dokončení
• Osobnost Emanuela Lapeše
• Z rešických pověstí: O malé kapličce na Znojemské cestě
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